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V Praze dne 5. 4. 2024

Věc: Odvolání proti rozhodnutí ve věci vydání stanoviska k zásahům, které by mohly
vést k poškození nebo narušení obnovy evropsky významné lokality Východní
Krušnohoří nebo jejich předmětů ochrany sp. zn. KUUK/173950/2022/ES-480

Vážení,
oceňujeme, že v rámci nového projednávání došlo k výzvě krajského úřadu o doplnění
žádosti LČR a zároveň, že těžba nebyla žádným rozhodnutím krajského úřadu potvrzena v
celém rozsahu žádosti. Jsme rádi, že v nejstarších porostech, starších 170 let, nebyla
těžba povolena, neboť se jedná skutečně o nejcennější a naprosto nenahraditelné porosty.

Důrazně ale nesouhlasíme se současným rozhodnutím, kdy je povolena těžba v bukových
a dubovo bukových porostech z důvodu podpory přirozené obnovy lesa.
Jedná se o velmi cenné porosty, všechny starší 130 let s převahou buku a dubu, tudíž
naprosto výjimečné v kontextu dochovaných lesů v České republice.
Jak vyplývá z analýzy AOPK, kterou cituje i krajský úřad ve svém rozhodnutí, hrozí, že
pokračujícím kácením jako doposud bude narůstat podíl mladších porostů. Zároveň je
vedeno krajským úřadem řízení, jehož cílem je vyhlásit zákaz kácení porostů nad 120 let v
nejbližších letech v LHC Litvínov a LHC Telnice. Toto řízení nebylo dosud ukončeno z
velké části kvůli odporu správce těchto LHC Lesů ČR.

Jak shrnuje krajský úřad v rozhodnutí, Lesy ČR jsou si vědomy: „…..že některé
projednávané porosty jsou součástí strategického plánu s umístěním nášlapných kamenů
a bezzásahových území v EVL, tento plán je však dosud v jednání, a teprve po jeho
odsouhlasení všemi stranami, bude implementován do hospodářské činnosti i v dotčených
porostech. Tyto způsoby hospodaření tak nejsou dosud v EVL, tedy ani uvedených
porostech ukotveny a aplikovány.“

Považujeme za skandální, že Lesy ČR žádají o kácení vzácných porostů starších 130
let,jedněch z nejvzácnějších porostů krušnohorských bučin, když ještě výše zmíněná



strategie nášlapných kamenů a bezzásahových území není vyhlášena a stále běží řízení o
zastavení kácení porostů nad 120 let. Navíc v době, kdy státní ochrana přírody připravuje
vyhlášení CHKO Krušné hory, což by přineslo taktéž změnu v hospodaření. Lesy ČR by
jako státní firma, která spravuje státní lesy, měla sama pozastavit svoje plány na těžbu
kromě nebezpečných stromů v blízkosti značených cest a obydlí. A pokud takto
nepostupují Lesy ČR, měl by aspoň pozastavení těžby, než dojde k rozhodnutí o dalším
postupu, zajistit krajský úřad.
Postupným kácením dalších a dalších ploch i třeba výběrovým přitom dochází ke
snižování biodiverzity, fragmentaci a celkově ničení EVL. Kácení pro umožnění přirozené
obnovy je z biologického hlediska dávno překonané a považujeme ho za zcela účelové pro
umožnění vytěžení a zpeněžení vzácného dřeva. Při kácení navíc vždy dochází
k částečné destrukci místa a druhů, které v lokalitě žijí, čemuž podle nás rozhodně stojí za
to zabránit.

V rozhodnutí krajského úřadu se píše: „Mezi důvody těžby na straně žadatele lze
řadit legitimní lesnické cíle, kterými je obnova lesa v podobě uvolnění přirozeného
zmlazení a těžba dřeva pro hospodářský zisk.“ Legitimitu takovýchto důvodu
důrazně rozporujeme, lesy se samy obnovují mnohem déle, než existuje intenzívní
lesnictví dnešního typu, a nepotřebují k tomu hospodářský zásah ve formě těžby.
Hospodářský zisk potom není jediný veřejný zájem, který má státní firma hájit,
naopak má klást důraz také na mimoprodukční funkce lesa. Ochrana starých
krušnohorských bučin byla slíbena panem ministrem zemědělství Výborným i
panem ministrem životního prostředí Hladíkem a opakovaně také Lesy ČR.

Žádáme proto, aby bylo rozhodnutí změněno a bylo povoleno pouze kácení stromů
z důvodu pádu na značenou cestu nebo obydlí. O kácení v dalších porostech by
mělo být rozhodnuto, až po dokončení řízení o zákazu kácení porostů nad 120 let v
LHC Litvínov a Telnice, po vyhlášení výše zmíněné strategie nášlapných kamenů a
bezzásahových území a po vyhlášení CHKO Krušné hory, popřípadě národních
přírodních rezervací v krušnorských bučinách.
Hrozí totiž, že dojde k nevratnému zničení jedinečných zatím dochovaných porostů.
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